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godniku „W TK” (nr 42 z dnia 17 października br.). W felietonie tym  podano, że 
w  spraw ie zakresu  zm ian ustaw owych zarysowały się w łonie adw okatury  dw a 
sprzeczne stanow iska: jedni chcieliby ograniczyć się do „usunięcia tych czy innych 
usterek  m niej lub  bardziej technicznych”, drudzy „staw iają spraw ę znacznie b a r 
dziej p ryncypialn ie”. S tąd rodzi się pytanie:

„Czy reform a adw okatury  ograniczy się do spraw  w ew nętrznoadw okackich, czy 
też będzie szersza i stanie się odczuwalna dla wszystkich obyw ateli PR L ?”

A utor w ypow iada się za usunięciem  różnych anachronizm ów charakteryzujących 
dotychczasowy system  obsługi i pomocy praw nej obywateli.

*

A dw okatura białostocka dołączyła do powstałych już na terenie innych rad adw o
kackich in icjatyw  w spółpracy społecznej z przemysłowymi zakładam i pracy i pod
pisała odpowiednie porozum ienie z Białostocką F abryką Pluszu.

„Gazeta B iałostocka” (nr 200 z dnia 20 października br.), donosząc o podpisaniu 
porozum ienia, ogłosiła zarazem  w notatce prasow ej pt. W spółpraca adw okatury  
z załogą „Pluszówki”, iż adwokaci białostoccy wezwali inne środow iska inteligenckie 
w  województw ie do naw iązania — dla uczczenia VI Zjazdu P artii — w spółpracy 
z załogami zakładów  przemysłowych celem pogłębienia więzi inteligencji pracującej 
z k lasą robotniczą.

*

R ada A dw okacka we W rocławiu obchodziła w  październiku br. szczególną u ro 
czystość, o czym doniosła „Gazeta Robotnicza” (nr 253 z dn. 25 października br.) 
w  notatce prasow ej zatytułow anej Srebrny jubileusz dolnośląskiej adw okatury. 
Dziennik w rocław ski zamieścił obszerną inform ację o odbytej z tej okazji w Auli 
Leopoldina uroczystości jubileuszowej z udziałem  licznych gości, wśród których 
obecny był W icem inister Sprawiedliwości A. Zborowski. A oto słowa uznania, jakie 
wypowiedziano pod adresem  jubilatów :

„A dw okatura dolnośląska może się poszczycić dużym i osiągnięciami w  rozw ijaniu 
nowych zrębów praw orządności socjalistycznej, w  dziedzinie integracji środowiska 
prawniczego, w spółdziałania z innym i czynnikam i w ym iaru sprawiedliwości.”

S. M.

Z  życia izb adw okackich

I z b a  b i a ł o s t o c k a

1. S y m p o z j u m w  A u g u s t o w i e .  W dniach od 16 do 19 w rześnia 1971 roku 
Białostocka Izba A dw okacka spotkała się na dorocznej naradzie organizacyjno-szkc- 
leniow ej w Domu Turystycznym  PTTK w Augustowie.

W sym pozjum  wzięli udział między innym i: naczelnik Samodzielnego W ydziału 
do spraw  A dw okatury  Min. Sprawiedliwości adw okat Bohdan L ityński, prezes Wyż
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szej Kom isji D yscyplinarnej adw okat Antoni Borkowy, prezes Sądu W ojewódzkiego 
M arian  Solarczyk, P ro k u ra to r Wojewódzki w B iałym stoku Jerzy  Szym anik oraz 
sędziowie Sądu Wojewódzkiego w Białym stoku Zdzisław Dorf i A ntoni Filcek.

Na naradę przybył też adw okat Edw ard Dąbrowski, który mimo przeniesienia 
siedziby do Izby w arszaw skiej podtrzym uje serdeczne więzi koleżeńskie z biało
stocką palestrą , w śród k tórej wiele la t pracow ał i zajm ow ał wysokie stanow iska 
samorządowe.

W pierw szym  dniu im prezy odbyła się narada kierow ników  zespołów z udziałem  
członków Rady i w izytatorów . Główną uwagę poświęcono spraw ie stosunków  m ię
dzyludzkich w  zespołach.

Zespoły p racu ją  dobrze, podnoszą poziom pracy zawodowej, p rzestrzegają obo
w iązujących przepisów, lecz od czasu do czasu zdarzają się konflik ty  w ew nątrz- 
zespołowe, k tóre za truw ają  atm osferę danego środowiska.

Członkowie Izby jeszcze raz przekonali się, że najw ażniejszą cechą adw okata po
w inno być koleżeństwo, dążenie do realizacji zasad spraw iedliw ości i p raw orząd
ności w  codziennym postępowaniu, dbałość o rozładowanie napięć środowiskowych 
i o poszanowanie socjalistycznych stosunków m iędzyludzkich w  zespołach. Adwo
kaci instynktow nie w yczuwają, gdzie k ry je  się niekoleżeństwo, niespraw iedliw ość 
lub  b rak  dbałości o dobro kolektyw u i społeczeństwa.

Z różnych przyczyn dość często dochodzi do konfliktów  pomiędzy adw okatam i, 
lecz rzeczą sam orządu i zebrań zespołowych jest natychm iastow e reagow anie na 
pow stałą sytuację i rozładowanie napięć społecznych.

W drugim  dniu obrad odbyło się otw arte zebranie POP PZPR oraz kół SD i ZSL, 
k tóre prow adził I sekretarz POP PZPR przy WRA adw. Ireneusz Boliński.

Po referacie o sytuacji m iędzynarodowej przedyskutow ano problem y w spółpracy 
trzech w spółczynników w ym iaru sprawiedliwości w  obecności prezesa Sądu W oje
wódzkiego i P roku rato ra  Wojewódzkiego.

W toku dyskusji stwierdzono, że dzięki należytej w spółpracy sądownictw a, p ro k u 
ra tu ry  i adw okatury  popraw iają się w skaźniki szybkości postępow ania, a nowe 
ustaw odaw stw o na ogół praw idłow o wcielane jest w życie. Podaw ano jednak kon
k retne  przykłady złej pracy niektórych sędziów na różnych szczeblach, k tórzy  ob
n iżają wysoki na ogół poziom jakości orzecznictwa sądowego.

Z drugiej strony prezes Sądu Wojewódzkiego podał przykłady niewłaściwej pracy 
niektórych adwokatów, w  szczególności w  zakresie jakości opracowań środków  od
woławczych.

Stwierdzono, że niedostateczny jest też udział adw okatów  w  postępow aniu p rzy
gotowawczym, oraz skarżono się na zbyt długie oczekiwanie adw okatów  na dopro
w adzenie więźniów w  W ojewódzkim Areszcie Śledczym w  Białym stoku.

W drugim , trzecim  i czw artym  dniu im prezy — poza naradam i w izytatorów , 
organów  dyscyplinarnych i aplikantów  adwokackich — omówiono w  ram ach p ro 
gram u doskonalenia zawodowego i przedyskutow ano problem y przestępstw  gospo
darczych, nowego p raw a o wykroczeniach, przenoszenia w łasności nieruchom ości 
i postępow ania rewizyjnego w k.p.c. Omówiono pro jek ty  aktów  ustawodawczych 
w  spraw ie praw a rolnego i podatkowego w  związku ze zniesieniem obowiązkowych 
dostaw  na wsi.

R eferaty  wygłosili sędziowie Sądu W ojewódzkiego oraz adwokaci d r W ładysław  
Pociej, Kazim ierz E lle rt i Bronisław  Daniszewski.

K ierow nictw o naukow e sympozjum spraw ow ał adw. Józef Bołoz.
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2. W s p ó ł p r a c a  a d w o k a t ó w ,  z z a ł o g ą  f a b r y c z n ą .  W okresie przed- 
zjazdowym, z inicjatyw y POP PZPR przy W ojewódzkiej Radzie Adwokackiej w 
Białym stoku, naw iązana została w spółpraca pomiędzy załogą Białostockiej F abryki 
Pluszu a zespołami adwokackim i w Białym stoku.

W dniu 18 października 1971 r. przedstaw iciele adw okatury  wzięli udział w po
siedzeniu Prezydium  Rady Robotniczej Fabryki Pluszu, na którym  ustalono, że 
w  celu pogłębienia więzi klasy robotniczej z inteligencją pracu jącą adwokaci będą 
obsługiwać bezpłatną poradnię praw ną w Zakładach, otoczą opieką szkoleniowo-or- 
ganizacyjną zakładowe kom isje rozjemcze oraz prowadzić będą akcję popularyza
cji praw a. Poza tym  przewidywane jest prowadzenie wspólnej akcji socjalnej oraz 
działalność w zakresie współpracy ku ltu ra lnej i społeczno-politycznej.

Z ram ienia Białostockiej F abryki Pluszu porozumienie podpisali: dyrektor n a 
czelny inż. Edm und P iłat, sekretarz KZ PZPR Jan  W aw erka oraz przewodniczący 
Rady Zakładow ej Eugeniusz Rudnicki. Ż ram ienia Rady Adwokackiej porozum ienie 
podpisali: dziekan adw. Bronisław  Daniszewski, I sekretarz POP PZPR  adw. I re 
neusz Boliński oraz kierownicy białostockich zespołów adwokaci Zdzisław M acie
jew ski i Ryszard Koziara.

adw. Br. D aniszew ski

I z b a  k o s z a l i ń s k a

1. S ł u p s k .  W dniu 6 października 1971 r. odbyło się kolejne zebranie Zespołu 
Adwokackiego Nr 3 w  Słupsku. Na zebraniu adw. S tanisław  K m era przedstaw ił 
zebranym  główne w ątki W ytycznych K om itetu Centralnego PZPR na VI Zjazd z za
gadnieniam i praw a, praw orządności i pracy prawników.

2. K o ł o b r z e g .  W dniu 8 października 1971 r. odbyło się spotkanie kołobrzes
kiego środow iska prawniczego z członkiem Egzekutywy K P PZPR, przewodniczącym  
Prezydium  PRN w Kołobrzegu m grem  Stanisław em  Łyczewrskim.

W spotkaniu wzięli udział sędziowie, prokuratorzy  i wszyscy członkowie Zespołu 
Adwokackiego w  Kołobrzegu.

Obecny był także adw. Dariusz Malczyk, członek ZA w Białogardzie.
Mgr Stanisław  Byczewski przedstaw ił zebranym  zasadniczą treść W ytycznych na 

VI Zjazd PZPR. Mówca rozw inął zagadnienia społeczno-gospodarcze oraz omówił 
spraw y funkcjonow ania adm inistracji państw owej i polityki kadrowej.^.

W dniu 22 października 1971 r. na zebraniu Podstawowej O rganizacji P arty jne j 
PZPR w  Rejonowej D yrekcji Inw estycji M iejskich w Kołobrzegu adw. Czesław Bie
licki wygłosił w ykład na tem at „Podniesienia na wyższy poziom kierowniczej roli 
p a rtii” (cz. IV W ytycznych na VI Zjazd PZPR). Szczegółowo przedstaw ięne zostały 
zagadnienia dalszej ideowo-politycznej aktyw izacji partii, sty lu  i metod działania 
partii, dalszego zespolenia sił partii oraz pracy wychowawczej z k ad rą  kierowniczą.

adw. D om inik M aciolek

I z b a  s z c z e c i ń s k a

•W dniach 18—20 września br. odbyło się w  M iędzyzdrojach sem inarium  szkole
niowe dla adw okatów  i aplikantów  adw okackich Izby, inauguru jące tradycyjnym  
już zwyczajem nowy rok szkolenia i doskonalenia zawodowego.
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P rogram  sem inarium  dotyczył cywilnych i karnych zagadnień zw iązanych z w y
padkam i drogowymi. Obejm ował on osiem prelekcji o następującej tem atyce szcze
gółowej :

1. Zasady odpowiedzialności za w ypadki drogowe — adw okat Tadeusz B u ra
kowski,

2. Roszczenia poszkodowanego w w ypadkach drogowych — adw okat L ucjan  Bocz- 
kowski,

3. Zasady odpowiedzialności za drogowe w ypadki przy pracy — adw okat Jerzy  
M arski,

4. Ubezpieczenia kom unikacyjne — m gr Andrzej W ybranowski,
5. Zagadnienie zw iązku przyczynowego i w iny przy przestępstw ach drogowych — 

adw okat Grzegorz Szyk,
6. Zasady bezpieczeństwa ruchu — adw okat Jerzy  Sadzyński,
7. Rola ekspertyzy biegłego przy w ypadkach drogowych — m gr inż. Tadeusz Do

m ański,
8. Problem  alkoholu w  w ypadkach drogowych — adw okat Kazim ierz Sibilski.
K ażda prelekcja uzupełniona była szczegółową dyskusją nad zagadnieniam i spor

nym i bądź w ątpliw ym i, w ysuniętym i przez prelegentów.
Ponadto przewodniczący powołanej przez Radę A dw okacką K om isji do opraco

w an ia  pro jek tu  w niosków w zakresie nowelizacji p raw a o u stro ju  adw okatury, ad 
w okat dr Rom an Łyczywek, zapoznał uczestników sem inarium  z przygotow anym i 
przez kom isję wnioskam i. K om isja wypowiedziała się za now elizacją obowiązującej 
ustaw y o u stro ju  adw okatury  i sprecyzowała szereg szczegółowych postulatów  no
w elizacyjnych w zakresie zadań adw okatury, funkcji sam orządu, działania zespołów 
adwokackich, nadzoru nad adw okaturą, w alnych zgromadzeń, w pisu na listę adw o
katów , w ykonyw ania zawodu, aplikacji adwokackiej i postępow ania dyscyplinar
nego.

W toku dyskusji nad sprawozdaniem  kom isji uczestnicy sem inarium  zaakcepto
w ali zaw arte w tym  spraw ozdaniu wnioski.

W sem inarium  wzięło udział 60 adwokatów  i aplikantów  adwokackich, a ponadto 
przedstaw iciel M inisterstw a Sprawiedliwości sędzia Sądu W ojewódzkiego w Szczeci
nie m gr Jan  P estka oraz przedstaw iciel W ydziału A dm inistracyjnego KW PZPR 
w  Szczecinie m gr Tadeusz Kluka.

adw. Jerzy Z aniem ojski

I z b a  w a r s z a w s k a

1. Rada A dw okacka w  W arszawie zorganizowała w dniu 5 października naradę 
z prezesam i i przedstaw icielam i sądów wojewódzkich działającycn na terenie W ar
szawy i w ojewództwa warszawskiego. N arada poświęcona była problem atyce 
uspraw nienia pracy zawodowej adw okatów  na terenie sądów i u ła tw ian ia jej bez 
uszczerbku dla w ym iaru  sprawiedliwości. Na naradzie poruszono też problem y zw ią
zane z orzecznictwem karno-rew izyjnym  oraz z poziomem w ystąpień adw okatów  
w  instancjach rew izyjnych w spraw ach karnych, a oprócz tego przedm iotem  narady  
była spraw a lokali dla zespołów adwokackich w nowo wznoszonych budynkach 
sądów oraz pokojów adwokackich.

N arada, odbyta w7 lokalu  Rady, doprowadziła do szeregu uzgodnień i w ym iany 
poglądów, które powinny się przyczynić do polepszenia w arunków  pracy adw okatów  
i osiągnięcia bliższego porozum ienia z sądami.
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W ym ianę poglądów należy uznać za szczerą, choć nieraz kontrow ersyjną. Mimo 
tego zdecydowanie dobra atm osfera narady potw ierdziła istnienie zgodności co do 
potrzeby tego rodzaju  form  w spółpracy poza sa lą  sądową i celowości dalszych kon
taktów .

2. K ontynuow ane są zapoczątkowane w ubiegłym  kw arta le  bezpośrednie kon tak
ty członków Rady z kolegami. W dniu 18.IX.br. zorganizowano naradę terenow ą 
w  Siedlcach, na k tórej zgromadzili się koledzy z najbliższych rejonem  powiatów, 
a m ianowicie z Garw olina, Łosic, M ińska Maz., Sokołowa Pódl. i Węgrowa. N arada 
była w yjątkow o ciekawa, a wypowiedzi rzeczowe i trafne. B iuletyn wew nętrzny 
Izby publikuje szczegółowy przebieg tego spotkania.

3. Dorocznym zwyczajem  na jesieni Rada A dw okacka zorganizowała w dw u tu r 
nusach (3.X.—6.X.br. i 6.X.—10.X.br.) sym pozjum  dla radców  praw nych. Odbyło się 
cno w dom u wypoczynkowym PTTK  w  Zegrzynku. Koszty pokryte zostały niem al 
w 100% przez zakłady pracy kolegów-radców.

Obydwa tu rnusy  odwiedzili przedstawiciele Rady Adwokackiej w osobach dzie
kana, w icedziekana, sekretarza i skarbnika. W ciągu 5-dniowego sym pozjum  każda, 
z zebranych grup w ysłuchała ciekawych w ykładów  z zakresu przydatnego d la za
wodu adw okata.

4. Od dnia 1 października br. zorganizowano dla kolegów zajęcia na kry tym  ba- . 
senie pływackim .

5. Od dnia 1 października br. Rada Adwokacka w prow adza w pokoju adw okac
kim  sta łą  sprzedaż biletów do kin i teatrów  w arszaw skich dla członków Izby. Wy
daje się, że u łatw ienie Kolegom nabycia biletów na imprezy ku ltu ra lne  będzie jesz
cze jedną form ą realizacji założeń kadencyjnych.

adw. R. Siciński 6 7 8

6. W ostatnich dniach października br. ukazał się nowy num er „B iuletynu Infor
m acyjnego A dw okatury  W arszaw skiej” w nakładzie 1650 egz. Jest to drugi num er 
w ydany w takiej szacie graficznej.

Treść podzielona została — tak  jak  w  num erze pierw szym  — na następujące 
tem aty: uchw ały Rady, inform acje i kom unikaty, z życia zespołów adwokackich, 
w izyty w Radzie, odpowiedzi praw ne, p rasa o adw okaturze, odznaczenia i w yróż
nienia adw okatów  oraz w ykaz zm ian na liście. Każdy num er rozpoczyna się k ró t
kim  artykułem  w stępnym , a kończy felietonem  Rysica. O m aw iany num er 2 zaw iera 
a rty k u ł dziekana Z. Czeszejki pt. „W przedzjazdowej dyskusji” oraz felieton Rysica 
„Zaczepki”.

Biuletyn n r 2 liczy 50 stron maszynopisu.
7. Rada A dw okacka kontynuuje akcję prezentow ania am atorskiej twórczości 

artystycznej adwokatów , k tó rą  rozpoczęto na jesieni 1970 r. w ystaw ą k a ry k a tu r 
adw. O. M issuny. W dniu 21.X.1971 r. o tw arta  została w  lokalu Rady w ystaw a 
rzeźb adw. Jacka  Kulisiewicza, k tóra w zbudziła powszechne zainteresow anie ze 
względu na wysoki poziom artystyczny i mnogość zgromadzonych rzeźb. W ystawa 
czynna będzie do 10.XI.1S71 r.

8. a) K om isja do Spraw  Radców Praw nych Rady Adwokackiej w W arszawie wzno
w iła cykl prelekcji czw artkow ych dla adw okatów -radców  praw nych. P ierw 
sza po w akacjach prelekcja dra W. Masę wieża dotyczy węzłowych zagadnień 
kodyfikacji p raw a pracy. Po prelekcji przewidziane zostało spotkanie o cha
rak terze towarzyskim . Spotkania adw okatów  radców  praw nych, których jest
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w W arszawie przeszło 400, pom yślane są — poza celam i doskonalenia zaw odo
wego — jako jeden ze środków  integracyjnych.

A dw okaci-radcow ie p raw n i nie m ają takich możliwości utrzym yw ania 
więzi zawodowej i koleżeńskiej, ja k a  jest udziałem adw okatów  zespolonych, 
wobec czego wszelkie inicjatyw y Rady Adwokackiej, takie jak  zebrania, dys
kusje, prelekcje czy kursokonferencje, cieszą się dużą frekw encją, um ożliw ia
jąc kolegom spotykanie się, w ym ianę doświadczeń itd. i stanow iąc zarazem  do
wód ich środowiskowej jedności.

b) K olejna prelekcja adw. B. Syguta na tem at nowego ustaw odaw stw a rolnego 
przew idziana została na 25.XI.1971 r., przy czym rozesłano zaproszenia również 
do zespołów adw okackich ze względu na atrakcyjność tem atu  dla p rak tyk i 
w zespołach. W program ie dalszych prelekcji K om isji do S praw  Radców 
Praw nych , które prowadzone są niezależnie od działalności K om isji Doskona
lenia Zawodowego, przew iduje się tem atykę praw a autorskiego i wynalazczego 
(adw. E. M odrzejewski).

c) Mówiąc o doskonaleniu zawodowym, nie można pom inąć serii w ykładów  pro
wadzonych w  ram ach rocznego S tudium  P raw a Spółdzielczego. Po przerw ie 
w akacyjnej S tudium  wznowiło zajęcia w ykładem  adw. W ojciecha Ja s trzęb 
skiego na tem at likw idacji i upadłości spółdzielni oraz wpływ u uchw ał zw iąz
kow ych na praw a m ajątkow e członków spółdzielni W ykład ten odbył się 
w  dniu 24.IX.1971 r. K olejne w ykłady adw okatów  J. Czerwiakowskiego 
i L. Myczkowskiego, obejm ujące tem atykę spółdzielni budow nictwa m ieszka
niowego, odbyły się w  dniach 8 i 22 października, a do końca roku przew i
dziane są jeszcze 2 w ykłady na ten  sam  tem at.

W dniu 10.X II.1971 r. przew idziany jest z kolei w ykład SSN Jerzego Igna- 
tow icza na  tem at „Spółdzielcze p raw a m ajątkow e jako  przedm iot wspólności 
ustaw ow ej”. Z inicjatyw y d ra  M. Gersdorfa, k ierow nika naukowego Studium , 
każdy z w ykładow ców  obowiązany jest sporządzić pisem ny konspekt w ykładu, 
k tó ry  następnie powiela się i doręcza uczestnikom. Liczba uczestników S tu 
dium  obejm uje około 40 osób.

Należy dodać, że Rada A dw okacka w W arszawie dostrzega w zrastającą rolę 
p raw a spółdzielczego w życiu społecznym i praktyce sądowej, czego wyrazem  
je s t m.in. zwiększenie liczby zajęć z ap likantam i poświęconych p raw u spół
dzielczemu oraz w ydanie dla nich specjalnego skryptu  pt. „Praw o spółdziel
cze w skrócie”, obejm ującego 100 stron maszynopisu.

9. W ram ach akcji patronackiej nad Zakładam i im. K asprzaka i przyjętego czynu 
zjazdowego adw okatury  w arszaw skiej przekazano już do gazety zakładowej „R a
diow iec” kilka odcinków „kącika praw nego”, om awiających w przystępnej formie 
n iektóre orzeczenia Sądu Najwyższego. Członkowie naszej Izby prow adzą poza tym  
w  Zakładach im. K asprzaka jeszcze inne zajęcia o charak terze popularyzacyjno- 
-praw niczym . Jak  z tego w idać adw okatu ra w arszaw ska wychodzi naprzeciw  zapo
trzebow aniu  społecznem u i w prak tyce realizuje postu laty  będące przedm iotem  
dyskusji w  Zarządzie Głównym Z PP (nad W ytycznymi na VI Zjazd PZPR).

adw. Lesław  M yczkow ski

I z b a  w r o c ł a w s k a

1. W grudniu  1970 r. Rada A dw okacka we W rocławiu przedstaw iła n a  piśmie 
P rokurato row i W ojewódzkiemu we W rocławiu swoje stanowisko w  spraw ie realiza
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cji up raw nień  obrońców w  postępow aniu przygotowawczym w  zw iązku z w ejściem  
v/ życie nowego kodeksu postępow ania karnego. Rada A dw okacka podkreśliła, że 
w  interesie praw idłow o pojętego w ym iaru  sprawiedliwości leży, aby udział o b ro ń 
ców w  tym  stadium  postępow ania karnego był jak  najszerszy, aby przew idziane 
w  kodeksie postępow ania karnego przepisy dotyczące udziału obrońców były w  
p rak tyce rzeczywiście stosowane. Stw ierdzając, że stan  rzeczy nie jest w  ty m  
względzie zadow alający, Rada Adwokacka dopatryw ała się przyczyny tego zarów no 
w  zbyt m ałej aktyw ności adwokatów , jak  i w niestosow aniu obowiązujących p rze 
pisów  procedury karnej przez prowadzących postępow ania przygotowawcze.

N aw iązując do omawianego stanow iska Rady Adwokackiej i do rozmów p rzep ro 
w adzonych z dziekanem  Rady przez przedstaw iciela P ro k u ra tu ry  W ojewódzkiej — 
P ro k u ra to r W ojewódzki przesłał w  m arcu bieżącego roku do wiadom ości R adzie 
A dw okackiej odpis swego pism a z dnia 17.III .1971 r., skierow anego do w szystkich 
prokura to rów  powiatowych w ojewództwa wrocławskiego i zw racającego uw agę na 
praw idłow e stosowanie szeregu nowych przepisów postępow ania karnego, k tóre d o 
tyczą udziału obrońców w  postępow aniu przygotowawczym. P rzesy ła jąc odpis sw ego 
pism a, P ro k u ra to r Wojewódzki zaproponował jednocześnie odbycie spotkania p rzed 
staw icieli Rady Adwokackiej z przedstaw icielam i P roku ra tu ry  W ojewódzkiej celem  
om ówienia problem atyki związanej z udziałem obrońców w7 postępow aniu przygoto
wawczym. " i } ”■*

Spotkanie takie odbyło się w dniu 16.X.1971 r. w  sali konferencyjnej P ro k u ra tu ry  
W ojewódzkiej we W rocławiu (zaznaczyć tu  należy, że pierwsze spotkanie odbyło się 
w  lokalu  Rady Adwokackiej w czerwcu ub. roku). W naradzie w dniu 16.X.1971 r. 
wzięli udział: P ro k u ra to r Wojewódzki m gr Zdzisław F ilipiak, zastępca P ro k u ra to ra  
W ojewódzkiego m gr Eugeniusz Surowiak, w iceprokurator w ojewódzki m gr Z ygm unt 
Jurk iew icz i w iceprokurator m gr Emil Tosza, a z ram ien ia Rady A dw okackiej 
dziekan Rady dr Zygm unt Ziemba, wicedziekan Rady Tadeusz K aszubski i S tan islav / 
A fenda oraz I sekretarz POP przy Radzie Adwokackiej adw. Tadeusz G rzebieniak.

Stanow isko P ro k u ra tu ry  W ojewódzkiej w om awianych zagadnieniach przedstaw ił 
obszernie z-ca P rokurato ra  W ojewódzkiego m gr Eugeniusz Surow iak, który s tw ie r
dził, że oceny P ro k u ra tu ry  w spraw ie realizacji nowych przepisów  procedury karnej 
w  zakresie udziału obrońców w postępow aniu przygotowawczym  są niezadow alające. 
P rzyczyną tego według oceny P roku ra tu ry  Wojewódzkiej jest zarówno zbyt m ała 
aktyw ność obrońców, jak  i nie zawsze właściwe stosowanie przepisów  przez p row a
dzących postępow ania przygotowawcze.

Pogląd Rady Adwokackiej w omawianych kw estiach przedstaw ił w icedziekan S ta 
nisław  Afenda podkreślając, że podstawową rzeczą jest przyjęcie zasady, iż adw okat 
m usi znać ak ta spraw y i mieć możliwość nieskrępowanego w idzenia się z podejrza
nym, jeśli jego udział w postępow aniu przygotowawczym m a być realny. W yjątk i 
od tej zasady muszą pozostać w yjątkam i. W przeciwnym  bowiem  razie nowe p rze
pisy procedury karnej stanow iłyby fikcję i nie m iałyby praktycznego znaczenia w po
stępow aniu przygotowawczym. W icedziekan Afenda nadm ienił także, że zgodnie 
z art. 9 k.p.k. podejrzany m a praw o korzystać z pomocy obrońcy w  toku całego po
stępow ania przygotowawczego, że adw okat w razie w niesienia środka odwoławczego 
w postępow aniu przygotowawczym m usi wskazać zarzuty zgodnie z art. 376 § 2 
k.p.k., czego bez znajomości ak t zrobić się nie da, i że nie m ożna zakładać, aby zna
jomość m ateria łu  dowodowego spraw y przez obrońcę m iała z reguły świadczyć o n a
ruszeniu dobra postępow ania przygotowawczego.

W toku szerokiej dyskusji zabierali głos wszyscy pozostali uczestnicy narady. Wy
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kazała ona, że po obydwu stronach jest dużo dobrej woli co do realnego w prow a
dzenia w  życie przepisów  o udziale obrońców w postępow aniu przygotowawczym. 
Podkreślić zwłaszcza należy, że P ro k u ra tu ra  W ojewódzka podzieliła stanow isko Rady 
A dw okackiej, iż możliwość widzenia się z podejrzanym  i znajomość ak t spraw y jest 
niezbędną p rzesłanką prawidłowego w ykonyw ania obowiązków przez obrońców 
w  postępow aniu przygotowawczym.

Nie oznacza to oczywiście, że nie było kontrow ersji w7 poglądach co do w ykładni 
poszczególnych przepisów nowego kodeksu postępow ania karnego. Różnica stano
w isk dotyczyła przede wszystkim  dwóch zagadnień, a mianowicie: kw estii dopusz
czalności zażalenia na czynności naruszające praw a stron  w toku postępow ania 
przygotowawczego mimo braku  wyraźnego przepisu w ustaw ie, że przysługuje za
żalenie, oraz kw estii w ykładni art. 269 § 3 k.p.k. co do term inu um ożliw iającego 
zgłoszenie żądania w spraw ie sporządzenia uzasadnienia o przedstaw ieniu zarzutów .

W pierwszej spraw ie przedstawiciele Rady Adwokackiej reprezentow ali pogląd 
oparty  na art. 268 i 414 § 1 k.p.k., że zażalenie przysługuje na wszelkie postanow ie
nia, zarządzenia i czynności naruszające praw a stron (a więc np. na odmowę udzie
lenia ak t do w glądu, odmowę zezwolenia na widzenie się z podejrzanym ), m otyw ując 
swoje stanow isko także tym, że nie sposób przyjąć, aby upraw nien ia obrońcy zale
żały wyłącznie od uznania prowadzącego postępow anie przygotowawcze, którego 
stanow isko nie podlegałoby kontroli instancyjnej. P rzedstaw iciele P ro k u ra tu ry  W o
jewódzkiej uw ażali zaś, że zażalenie przysługuje jedynie w tych w ypadkach, gdy 
ustaw a w yraźnie tak  stanowi.

Jeśli chodzi o drugą sprawę, to przedstaw iciele Rady Adwokackiej uważali, że 
zarówno podejrzany jak  i jego obrońca mogą w  każdym  stadium  postępow ania 
przygotowawczego zgłosić żądanie sporządzenia uzasadnienia o przedstaw ieniu za
rzutów , 14-dniowy zaś term in z art. 269 § 3 k.p.k. je s t term inem  dla organów  
prowadzących postępowanie przygotowawcze, które powinny w ciągu 11 dni od 
ogłoszenia żądania doręczyć uzasadnienie postanow ienia o przedstaw ieniu zarzutów . 
Zdaniem przedstaw icieli Rady Adwokackiej praw idłow a w ykładnia art. 269 § 3 k.p.k. 
prowadzi do takich w łaśnie wniosków. N atom iast P ro k u ra tu ra  W ojewódzka, powo
łując się na stanow isko P roku ratu ry  G eneralnej, reprezen tu je pogląd, że praw o 
otrzym ania uzasadnienia postanowienia o przedstaw ieniu zarzutów  przysługuje tylko 
wtedy, gdy żądanie w tym  względzie zgłoszone zostanie przy ogłoszeniu postano
w ienia o przedstaw ieniu zarzutów. Taka w ykładnia jednak, zdaniem Rady Adwo
kackiej, pozbawiłaby możliwości zgłoszenia żądania uzasadnienia przez obrońców, 
którzy z reguły nie są obecni przy ogłaszaniu postanow ień o przedstaw ieniu zarzu
tów.

Na zakończenie narady  uzgodniono, że celem omówienia spornych zagadnień obie 
strony pow ołają 3-osobowe zespoły, które powinny się spotkać w niedługim  czasie. 
Z ram ienia P ro k u ra tu ry  W ojewódzkiej do zespołu tego wszedłby w iceprokurator Wo
jewódzki m gr Zygm unt Jurkiew icz i dwaj inni prokuratorzy , Rada A dw okacka 
zaś powoła zespół 3-osobowy na najbliższym  posiedzeniu i zawiadom i o jego sk ła
dzie P ro k u ra tu rę  Wojewódzką.

adw. S tanisław  A fenda

W dniu 23 października 1971 r. odbyło się we W rocławiu uroczyste zebranie 
adw okatury  dolnośląskiej w związku z jubileuszem  X X V -letniej działalności Rady 
Adwokackiej.
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O godzinie 15 w pięknej, barokow ej Auli Leopoldina U niw ersytetu W rocław skie
go zebrali się członkowie izby i pracownicy. Na zgromadzenie przybyli: W icemini
ster Sprawiedliwości Adam Zborowski, prezes NRA kol. dr S tanisław  Godlewski, 
rek to r U niw ersytetu W rocławskiego prof. dr W łodzimierz Berutowicz, sekretarz KW 
PZPR tow. Janusz. Owczarek, przewodniczący WK SD W ładysław  Brodzki, prezes 
Sądu Wojewódzkiego mgr W acław Żebrowski, prezes Okręgowego Sądu Ubezpie
czeń Społecznych mgr Eugenia Berutowicz, zastępca P roku rato ra  Wojewódzkiego 
m gr Eugeniusz Surow iak, kom endant wojewódzki MO płk. m gr Janicki, naczelnik 
Samodzielnego W ydziału A dw okatury m gr 3ogdan L ityński, kierow nik  W ydziału 
A dm inistracyjnego KW PZPR tow. Jacek Cieślak, prof. dr W itold Świda — pierwszy 
dziekan Rady Adwokackiej, przedstaw iciele w ładz adm inistracyjnych, goście oraz 
delegacja adw okatów  czeskich z Usti nad Łabą z drem  Franciszkiem  Mlsem na 
czele. W uroczystościach wzięli także udział przedstaw iciele P ad  Adwokackich, 
a m ianowicie: dziekani Rad Adwokackich: w Opolu — adw. Kazim ierz K aeppele 
i Zielonej Górze — adw. Ewald Soroko, wicedziekani: Rady Adwokackiej w W ar
szawie — adw. Ryszard M arek, w K rakow ie — adw. dr W ładysław  Bogucki, sekre
ta rz Rady Adwokackiej w Rzeszowie adw. dr W iesław Grzegorczyk i skarbnik  Rady 
A dw okackiej w Rzeszowie adw. Mieczysław Cincio.

Zgrom adzenie otworzył kol. dziekan Rady dr Zygm unt Ziemba, k tóry  pow itał ze
branych gości oraz koleżanki i kolegów. Do prezydium  zgrom adzenia zaprosił on 
byłych dziekanów Rady Adwokackiej: prof. dra W itolda Swidę oraz adw okatów  Jó 
zefa M ichalaka i Jana Chmielnikowskiego.

Następnie kol. adw. Tadeusz Kaszubski, wicedziekan Rady Adwokackiej, wygłosił 
okolicznościowy refera t obrazujący dorobek Rady Adwokackiej i Izby od m om entu 
pow ołania Rady w dniu 15 lipca 1946 roku aż do dnia dzisiejszego.

Z kolei okolicznościowe przemówienie wygłosili W icem inister A dam  Zborowski 
i prezes NRA adw. dr S tanisław  Godlewski, którzy wysoko ocenili dorobek do lno
śląskiej adw okatury i złożyli serdeczne życzenia dalszej owocnej pracy sam orządo
wej, społecznej i zawodowej oraz życzenia szczęścia osobistego dla członków Izby.

Z żywym oddźwiękiem spotkało się przem ówienie rek to ra  U niw ersytetu  prof. d ra 
W łodzim ierza Berutowicza na tem at zadań nauki i p rak tyk i praw a oraz roli praw a 
w dobie rew olucji naukow o-technicznej. Rektor prof. d r Berutowicz podkreślił rów 
nież silne związki adw okatury dolnośląskiej z U niw ersytetem  W rocławskim , k tó re 
go w ychow ankow ie łącznie z obecnym i poprzednim  dziekanem  stanow ią przeszło 
połowę członków Izby.

W dalszym  ciągu zebrania wygłosili okolicznościowe przem ów ienia: prezes Sądu 
W ojewódzkiego m gr Żebrowski, zastępca P roku rato ra  W ojewódzkiego m gr S uro 
w iak  i przewodniczący delegacji Izby w Usti nad Łabą kol. d r Mis.

Zebranie upłynęło w  podniosłej i uroczystej atmosferze.

Spraw ozdania z przebiegu uroczystości przekazały społeczeństwu dolnośląskiem u 
telew izja, radio  i p rasa miejscowa.

W godzinach wieczornych w  salach restau racji Hotelu „M onopol” odbyło się 
spotkanie tow arzyskie zaproszonych gości i członków oraz pracow ników  Izby. 
W trakcie spotkania w ystąpił studencki kabaret „Elita” z W rocławia. S potkanie 
upłynęło  w przyjem nej, koleżeńskiej atm osferze. W czasie spotkania okolicznościowy 
toast zniósł kol. S tanisław  Afenda, wicedziekan Rady Adwokackiej.

adw. Jan C hm ieln ikow ski


